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Studienævnet for Planlægning og Landinspektøruddannelsen 

Det Tekniske Fakultet for IT og Design 
 

Referat fra møde i Studienævnet for Planlægning og Landinspektøruddannelsen  

Onsdag d. 22. juni 2022 kl. 12.30 til 15.30 

 

København: Lokale 2.1.024, A.C. Meyers Vænge 15 

Aalborg: Lokale 4.307, Rendsburggade 14 

 

Poul Østergaard deltog i mødet fra Aalborg 

 

Deltagere: Poul Alberg Østergaard (PAØ), Henrik Riisgaard (HR), Emma Olsen (EO – 

studenterstudievejleder BEM AAL), Chris Kevin Lukas (CKL – næstformand), Lise Schrøder (LS), 

Dalia Dahan (DD – afgående studenterstudievejleder LAND KBH), Alexander Adiyasa (AA – 

studenterstudievejleder LAND KBH), Sanne Vammen Larsen (SVL), Line Vittrup Jakobsen (LVJ – 

referent) 

 

Afbud: Kristian Olesen (KO), Martin Lehmann (ML), Brian Vad Mathiesen (BVM), Michael Tophøj 

Sørensen (MTS), Allis Hansen (AH), Ida Meedom Madsen (IMM), Klaas Mielck (KM), Andrea Dolmer 

Agbanou Johansen (ADAJ), Marko Birk Nielsen (MBN) 
 

Forkortelser brugt i referatet: 

BEM = By-, Energi- og Miljøplanlægning 

UPM = Urban Planning and Management 

SEPM = Sustainable Energy Planning and Management 

EMSS = Environmental Management and Sustainability Science 

CISU = Cities and Sustainability 

LAND = Landinspektøruddannelsen 

PLAN = Institut for Planlægning 

SusCi = Sustainable Cities 

SPLM = Surveying, Planning and Land Management 

SP = Surveying and Planning 

FoFoDaLa = Foreningen For Danske Landinspektørstuderende 

PEAS = Planning and Environmental Association of Students 

 

1) Godkendelse af dagsorden  

a) Baggrund: Gennemgang af dagsorden  

b) Behandling: Godkendelse 

c) Referat: Godkendt. Der blev ved mødets start budt velkommen til EO – ny studenterstudievejleder 

for BEM AAL samt A – ny studenterstudievejleder for LAND KBH. 

2) Opfølgning fra sidste SN-møde (Poul og Allis) 

a) Baggrund: Opfølgning på punkter fra og siden sidste SN-møde i maj. Dels følges der op på emner, 

som blev drøftet på sidste studienævnsmøde og skulle meldes tilbage på, og dels orienteres der om 

emner, som er kommet ind siden sidste møde og som vurderes at være relevant for studienævnet. 

b) Behandling: Orientering og evt. kort drøftelse. 

c) Referat: 
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• 1) Frafaldsopgørelse pr. 1. juni på første studieår, KBH (bilag vedhæftet) 

o Punktet blev behandlet sammen med punktet nedenfor. 

 

• 2) Frafaldsoverblik PL-SN (bilag vedhæftet) 

Studienævnet havde fået tilsendt et frafaldsoverblik for 1. studieår på hhv. bachelor- og 

kandidatniveau, som blev behandlet med følgende kommentarer: 

o LAND1 KBH: Der har været et frafald på 3 mandlige og 2 kvindelige studerende (dvs. 1/3 af 

alle kvindelige studerende). LS og DD var enige om, at det ikke plejer at være en tendens til 

større frafald hos kvindelige studerende, men der er også flere mænd på studiet overordnet 

set. HR kommenterede, at man på nogle mandsdominerede uddannelser i Aalborg forsøger at 

samle de kvindelige studerende i grupperne (minimum 2 sammen). LS bekræftede, at det 

også er praksis på LAND på de semestre, hvor semesterkoordinator/sekretær laver 

grupperne. PAØ nævnte, at der er en opmærksomhed på omgangstonen på uddannelsen. DD 

bekræftede, at på 2. semester kunne tonen godt spille en rolle, men dette vurderes ikke at 

gøre sig gældende ej heller være årsagen til frafald på de ældre semestre. Niveauet 

vurderedes ikke at være alarmerende. 

o LAND1 AAL: Antallet af studerende er faldet fra 35 studerende til 31 studerende. Niveauet 

vurderedes ikke at være alarmerende. 

o BEM1 KBH: Der har været et frafald på 3 mandlige studerende. Niveauet vurderedes at være 
tilfredsstillende. 

o BEM1 AAL: Frafaldet er meget højt. 56 studerende var indskrevet til studiestart. Nu er der 

42 studerende indskrevet, hvoraf 4 studerende er inaktive. Dvs., at der er 38 aktive 

studerende på semestret og dermed 18 studerende færre end ved start. Emnet er på som 

selvstændigt punkt (pkt. 8). 

o 1. studieår kandidat: Her er meget få studerende faldet fra på tværs af studienævnets 

uddannelser, hvilket vurderedes at være meget tilfredsstillende. 

 

• 3) Høring over valgdata 2022 TECH til studienævn (bilag vedhæftet) 

o Studienævnet havde modtaget en høring over valgdata (områder repræsenteret i 

studienævnet samt opdelingen af VIP-mandater). For PL-SN ser det således ud: BEM AAL 2 

mandater, LAND AAL 2 mandater, BEM KBH 1 mandat, LAND KBH 1 mandat. 

Studienævnet havde ingen kommentarer til ovennævnte, og fordelingen vurderedes at være 

fin. AH og PAØ melder dette tilbage til valgsekretariatet. 

 

• 4) Opfølgning på nye planter samt stikkontakter, studiepladsareal, KBH 

o På sidste møde deltog PAØ fra København, hvor han var på rundtur i studiemiljøerne. 

Planter er ønsket, da de nuværende er gået ud, men det skal besluttes, hvor de skal stå. ADAJ 

(BEM KBH) bliver adspurgt af PAØ om ønske til placering, som melder dette videre til 

studieleder. 

o De studerende har selv meldt udfordringen med stikkontakter ind, og denne er løst nu. 

o Der er større overvejelser om, hvad der skal ske med studiearealerne (mellem Institut for 

Planlægning og Campus Service). Hvad det konkret kommer til at betyde, er ikke til at sige i 

øjeblikket, men så snart der er mere information, vil studienævnet blive orienteret. 

o LS: LAND KBH er blevet tildelt undervisningslokaler i kælderen/på terrænniveau (lok. 

ACM15 0.090A+B og 0.001A+B). Tidligere er der givet udtryk for, at man helst vil undgå 

de lokaler, men grundet lokalemangel er de i brug og går i rotation mellem 

institutterne/uddannelserne på campus CPH. LS ytrede derfor ønske om mulighed for 

udluftning (ved at kunne åbne vinduerne) samt bedre støjdæmning omkring lokalerne med 



3 

 

 

henblik på at kunne holde dørene til undervisningslokalerne åbne uden forstyrrelser til følge. 

Det blev besluttet, at PAØ melder videre til studieleder, at hvis lokalerne skal bruges, skal 

vinduerne kunne åbnes samt at der ønskes støjdæmpning på gangen omkring lokalerne. PAØ 

har efterfølgende kommunikeret dette videre til Studieleder 23. juni 2022. 

 

• 5) Opfølgning vedr. bemanding på byplanlægning, AAL (selvevalueringshandleplan BEM, AAL) 

o Punktet er sat på dagsordenen, fordi KO har meldt ind, at bemandingsudfordringerne på 

byplanlægning i Aalborg ikke er løst, hvilket ellers var blevet skrevet ind som status i 

handlingsplanen til seneste studienævnsmøde. KO finder, at trods diverse tiltag eksisterer 

udfordringen stadig. PAØ har meldt denne kommentar ind til ledelsen, som har ansvar for 

bemandingen samt ændret i handlingsplanen.  

 

3) Nyt fra formøde (Poul) 

a) Baggrund: Meddelelser fra dagens formøde i AAL 

b) Behandling: Orientering 

c) Referat:  

• Semesterbeskrivelsen for SEPM1 blev behandlet på formødet uden bemærkninger og blev derfor 

godkendt.  

o Det fysiske studiemiljø i Aalborg blev drøftet, herunder tilbagemelding på annoncering af 
arrangementer, ventilation og køkkenfaciliteter. Desuden havde de studerende forskellige 

spørgsmål til kantinedriften, men da der kommer ny leverandør efter sommerferien, vil der 

på nuværende tidspunkt ikke blive gjort yderligere i den forbindelse. Ydermere var der en 

kommentar på lidt udfordringer med toiletterne, som PAØ vil følge op på. PAØ har 

efterfølgende kommunikeret dette videre til Studieleder 23. juni 2022. 

•  

 

4) Nyt fra studerende  

a) Baggrund: Meddelelser fra studerende, herunder nyt fra næstformand. Under dette punkt har de 

studerende mulighed for at give en status på, hvad der rører sig på de semestre og uddannelser, som de 

repræsenterer. 

b) Behandling: Orientering og drøftelse 

c) Referat: 

• DD (LAND KBH): DD indledte med, at nogle studerende har udtrykt utilfredshed med, at 

eksamensdatoerne kommer sent, måske først en måned før eksamen. Der er stor forskel på 

praksis på semestrene.  

FoFoDaLa i København har afholdt sommerfest – grill og hygge i Valbyparken. Det var en stor 

succes med ca. 60 deltagere. Der har desuden været valg til bestyrelsen for FoFoDaLa, og der er 

sket en stor udskiftning. Alle årgange er repræsenteret i bestyrelsen. 

• CKL (UPM): CKL fortalte, at på UPM2 har de fleste fundet praktiksteder.  

PEAS i Aalborg har afholdt sommerfest i Vestre Fjordpark – der var ca. 80 deltagere, og det 

endte med godt vejr.  

• EO (BEM AAL): EO supplerede ovenstående med, at 4. semester (også kendt som Corona-

årgangen) er ikke lige så repræsenteret til fx PEAS-arrangementer, fordi de måske ikke føler, de 

kender mange. DD støttede op om dette, hvor der på LAND på 2. og 4. semester er det samme 

billede. Corona har haft en betydning, og det er en generel problematik. SVL indskød, at det nye 

studiestartskoncept på Institut for Planlægning, som skal køre fra efteråret 2022, kommer til at 

have en stor betydning for de nye studerende. Dette vil dog kun være en hjælp fremadrettet. 

PAØ foreslog, at man måske skal man starte med arrangementer på semestrene først, før man 
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udvider til arrangementer for hele uddannelsen. Han har stor succes med at indføre en social 

komite første dag på SEPM. PAØ skriver dette forslag ud til koordinatorerne på 3. og 5. 

semester på LAND og BEM i AAL og KBH. PAØ har efterfølgende kommunikeret dette videre 

pr. mail d. 23. juni 2022 og har fået positiv respons fra modtagerne/semesterkoordinatorerne. 

EO har desuden oplevet, at der på BEM-uddannelsen ikke var kendskab til 

studenterstudievejlederrollen, som hun netop er start i. PAØ klargjorde, at en del af jobbet er at 

være synlig. HR foreslog, at det måske var det en ide, at koordinatorerne gjorde lidt ekstra 

reklame for vores studenterstudievejledere. DD har altid haft tradition for at holde et lille oplæg 

for de nye studerende på LAND BSc og MSc samt at dele kontaktoplysninger i semestrenes 

Facebook-grupper. LVJ tilføjede, at der hvert efterår bliver leveret slides fra studieteamet, som 

semesterkoordinatorerne skal vise. Her er studenterstudievejlederen også med i. Studieteamet 

kommer også til at kontakte studenterstudievejlederne ift. præsentation for de nye 

bachelorstuderende. 

 

5) Nyt fra uddannelserne (ca. 5 min. pr. studienævnsmedlem) 

a) Baggrund: Meddelelser fra studienævnets uddannelsesrepræsentanter. Under dette punkt har 

uddannelsesrepræsentanterne mulighed for at give en status på, hvad der rører sig på de semestre og 

uddannelser, som de repræsenterer. 

b) Behandling: Orientering og drøftelse 

c) Referat:  

• LS (LAND KBH): Eksamen og planlægning af det nye semester fylder. Det bliver dejligt, at 

sekretariatsbetjeningen på 1. studieår bachelor fremadrettet bliver varetaget på PLAN. 

Dimissionen finder sted i næste uge, og der er meldt en lille flok til. Det bliver spændende at se, 

hvor de nye studerende kommer til at sidde. De fysiske studiearbejdspladser lægger ikke op til 

samarbejde, som det er nu. Ift. optag på kandidaten er der færre studerende på cand.tech. end 

tidligere, men til gengæld flere på cand.geom. 

• SVL (BEM KBH): SVL tilsluttede sig LS’ udsagn og kan nikke til udfordringerne ifm. 

afviklingen af Første Studieår som administrativ enhed i København. På BEM bliver situationen 

med studiearbejdspladser og fordeling heraf også fulgt med spænding. 

• HR (EMSS): HR var lidt overrasket over, at der på det kommende 1. semester på EMSS er flere 

ansøgere, der ikke har accepteret studiepladsen. Der er pt. optaget og indskrevet 9 studerende 

udefra (heraf 6 internationale og 3 fra Teknoantropologi) samt 12 fra BEM. Det bliver en mindre 

årgang end forventet og mindre end sidste år, men forhåbentlig kommer der flere studerende i 2. 

runde. Der bliver lavet videoforelæsninger for de nye studerende udefra, som gentager noget af 

indholdet på BEM. Praktik er snart på plads for de kommende 9. semester. Der er flere, som 

tager udlands og udnytter muligheden for igen at rejse ud i verden. De specialestuderende virker 

til allerede at have sikret sig jobs eller snarligt at være på vej – det er dejligt med efterspørgsel. 

Især byggebranchen har brug for medarbejdere, der kan lave livscyklusanalyser, hvilket 

dimittender på EMSS kan. 

• PAØ (SEPM): Planlægning af næste efterår er på programmet i øjeblikket. Det er en ny 

situation, at VIP ikke selv lægger skemaer, men derimod studiesekretærerne. Denne ændring er 

lavet for at udnytte lokalerne mere aktivt og for at minimere undervisernes tid brugt på 

administrative opgaver. Optaget på 1. semester på SEPM ser mindre ud end EMSS. Der er 

optaget 11 studerende udefra ud over de interne fra BEM, men der er endnu ikke overblik over, 

hvor mange der har accepteret. 

 

6) Semesterbeskrivelser, efteråret 2022 (Poul) 

a) Baggrund: Kvalitetssikring og opstart af efterårssemestre.  
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b) Behandling: Behandling og godkendelse af semesterbeskrivelser for efteråret 2022. 

c) Bilag: BEM5, SEPM1, SPLM1/SP1, SUSCI1, LAND1  

d) Referat: 

• SEPM1: Denne semesterbeskrivelse blev behandlet på formødet. Godkendt uden bemærkninger. 

• BEM5: PAØ har noteret, at der er mange kursusgange, hvor der ikke er navngivne undervisere 

på. PAØ/AH sender dette input til sektionslederen. Der var desuden få redaktionelle ændringer. 

Godkendt. 

• LAND1: Der manglede datoer på nogle prøver. LS forklarede, at det hele afhænger af 

lokalekabalen, men de kommer på snarest. Det skal sikres, at PBL-kursusbeskrivelsen er den 

rette, da der er samlæsning med BEM1. Derudover er der mindre redaktionelle ændringer. 

Godkendt. 

• SPLM1/SP1: PAØ bemærkede, at der stod 4-6 personer i grupperne. 4-5 er måske bedre. Der var 

lidt inkonsekvens ift., om læsemateriale var noteret eller ej på kurset Geocomputation and 

Spatial Analysis. Det blev anbefalet at skrive, at materialet er at finde i Moodle. Derudover var 

der mindre redaktionelle ændringer. Godkendt. 

• SusCi1: Kurset Transitioning from Wasteful to Sustainable Cities manglede en opdatering af 

eksamen, hvilket sendes som skriftlig kommentar. Derudover var der mindre redaktionelle 

ændringer. Godkendt. 

• AH og PAØ melder ovennævnte tilbage til semesterkoordinatorer og studiesekretærer. 

 

7) Procedure for tildeling af studienævnsmidler (Poul) 

a) Baggrund: Opfølgning fra SN-møde 31. maj, hvor der på baggrund af behandling af ”Procedure for 

tildeling af studienævnsmidler” var ønske om en orientering af studienævnet om praksis for tildeling 

fordeling af midlerne. 

b) Behandling: Orientering 

c) Bilag: Procedure samt overblik over brug af midler F22 

d) Referat:  

• PAØ forklarede, at de studerende modtager proceduren, når de har mulighed for at ansøge om 

midler. Dokumentet er netop opdateret, fordi der var forvirring om, hvad der reelt kunne søges 

om – både ift. emner og også forventelige (maksimum)beløb. Rammen er 100.000 kr. for hele 

studienævnet for forår og efterår. Udlandsrejser er derfor som udgangspunkt taget ud som en 

ansøgningsmulighed. Derudover er der skitseret, hvad man kan forvente at få støtte til og i 

hvilket omfang. Gennemsnittet har været 307 kr. pr. person i foråret 2022 for studenterinitierede 

aktiviteter. Normalt sendes der en mail ud fra studienævnet inden deadline med proceduren 

vedhæftet samt info om ansøgningsprocessen. 

• Normal praksis er, at PAØ og AH fordeler midlerne på studienævnets vegne.  

• HR indskød, at det er meget ærgerligt, at der ikke længere gives til udlandsrejser, da EMSS har 

tradition for at tage til Bruxelles, hvor dagsordenen for miljøpolitik sættes. PAØ bemærkede, at 

der står ”sædvanligvis” i proceduren, så det er ikke umuligt at få tilsagn om midler. Blot har det 

ofte været udlandsrejserne, der har udgjort størstedelen af ansøgningerne, og det har kun været 

muligt at støtte med forholdsvis lidt ift. ansøgningernes størrelse. Derfor blev det besluttet, at 

fokus ikke er på at støtte udlandsrejser. 

• PAØ pointerede, at hvis studienævnet ønsker at blive involveret i uddelingsprocessen, må man 

gerne tilkendegive det. Ingen af mødedeltagerne gjorde dette. 

 

8) Opfølgning vedr. frafaldsoverblik per 1. maj 2022 (Poul) 

a) Baggrund: Opfølgning fra SN-mødet d. 31. maj, hvor PAØ skulle følge op på frafaldstal for BEM, 

AAL, da studienævnet kunne konstatere høje frafaldsprocenter. 
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b) Behandling: Orientering og drøftelse. 

c) Referat:  

• PAØ har talt med semesterkoordinatorerne på BEM2 i Aalborg og København, som ikke har 

entydige bud på, hvad det høje frafald skyldes. Nogle studerende har forventet noget andet af 

uddannelsen og føler, de har valgt forkert. Nogle studerende bestod ikke Matematik og 

Naturvidenskab-kurset, men det var heller ikke en gennemgående årsag. Generelt set er de 

inaktive studerende lang tid om at melde sig ud, hvilket muligvis har noget med SU at gøre. Der 

er ikke studiestartsprøve på uddannelsen. Der er nye tiltag på vej i efteråret, som skal bidrage til 

klarhed om forventninger til uddannelsen. 

 

9) Årets Underviser (Chris) 

a) Baggrund: En gang årligt indstilles en Årets Underviser af studenterrepræsentanterne (jf. 

retningslinjer fra Fakultetet). De studerede i studienævnet vælger Årets Underviser på baggrund af 

indstillinger fra de studerende under studienævnet. 

b) Behandling: Orientering 

c) Referat:  

• Processen har været forsinket i år grundet sygdom. På tidspunktet for studienævnsmødet var der 

ikke indgivet nok stemmer til at vælge Årets Underviser. Punktet vil derfor blive udskudt til 

næste studienævnsmøde. 
 

10) Evt. 

• Dimissionerne blev nævnt, og alle glæder sig til endelig at kunne afholde ceremonierne med gæster. 

Der er flotte deltagerantal meldt til. Der har i studieledelsen været snak om, hvorvidt bachelorerne 

fremadrettet skal være en del af den officielle dimission, men at man i stedet lægge op til 

semestervise afslutninger med semesterkoordinatorer og evt. undervisere. PAØ ville af nysgerrighed 

gerne høre studienævnets holdning til denne ide: 

o DD vurderede, at dimission for bachelorerne er overflødig for LAND, da langt de fleste 

fortsætter på kandidatuddannelsen efter sommerferien. 

o LS tilsluttede sig ovenstående kommentar om LAND. 

o CKL havde ingen kommentar, da han selv var en del af den Corona-prægede dimission sidste 

år og derfor ikke har prøvet at deltage i den store ceremoni. 

o EO havde ingen kommentar, da hun endnu ikke selv er blevet bachelor. 

o SVL bemærkede, at det betyder noget på BEM6 i København, da de studerende ofte søger 

ind forskellige steder efter bacheloruddannelsen. En anden form for afslutning vil også kunne 

være fint. 

o PAØ var enig i, at det er vigtigt med en mindre afslutning, hvis ikke bachelorerne er med i 

den store ceremoni. 

 

• PAØ sluttede af med at nævne, at DD havde sidste møde i dag som studenterstudievejleder. Han gav på 

vegne af studienævnet en stort TAK for hendes engagement i studienævnsarbejdet. 


